
سخنگوی دولت: 
 سفر فرستاده ویژه پادشاه عربستان به 

ایران فراتر از یک سفر معمولی بود
کرات فرسایشی استقبال نمی کنیم  از مذا

کید بر این که »رفع تحریم ها   سخنگوی دولت با تا
برای ما معنادار است به شرطی که اثربخش باشد و اثر 
آن را بتوان در زندگی مردم دید«، اظهار کرد: قسمت 
زیادی از افزایش قیمت ها ناشی از بار روانی و قیمت های 
انتظاری است، کاهش کنونی قیمت ارز نشانی بر همین 
مدعاست. فاطمه مهاجرانی گفت: هر چقدر بتوانیم 
روابط بین الملل را ارتقا و همکاری های بین المللی را 
گسترش دهیم حتما وضعیت اقتصادی بهتر خواهد شد. 
گر کیک اقتصاد ما بزرگ تر  وی یادآور شد: کسی در اینکه ا
کاهش پیدا می کند و ثبات اقتصادی  شود قیمت ها 
بیشتر خواهد شد تردیدی ندارد. به همین دلیل هم 
کرات شکل می گیرد تا بر مبنای منافع ملی و منافع  مذا
مردم پیش رود. مهاجرانی درباره احتمال نقش آفرینی 
کرات، ادامه داد: نقش  روسیه در زمینه پیش برد مذا
روسیه به عنوان عضو دائم شورای امنیت نقش مهمی 
برای ماست و همکاری های نزدیک هسته ای هم بین 
ایران و روسیه وجود دارد که طبیعتا نقش مهمی را به 
روسیه در این گفت وگوها می بخشد. وی تصریح کرد: 
ح  در عین حال برخی موضوعاتی که در رسانه ها مطر
می شود جزو خطوط قرمز ایران است. امیدواریم مسیر 
کید می کنیم  گفت وگوها به خوبی شکل گرفته شود اما تا
کافی  که در رسانه ها بدون اطلاع  گمانه زنی هایی  بر 
ح می شود، اتکا نکنید و بر آنچه از مبادی رسمی  مطر
اطلاع رسانی می شود تمرکز داشته باشید. سخنگوی 
کرات و کیفیت تداوم آن،  دولت درباره روند انجام مذا
کرد: اصولا ما از فرایندهای فرسایشی استقبال  بیان 
کرات خوب بود و در فضای  نخواهیم کرد. دور دوم مذا
سازنده شکل گرفت. ما به دنبال یک توافق خوب که 
منافع ملی مردم ما را حفظ کند هستیم . درست است که 
در زمان خیلی تعجیل نداریم ولی قائل به موضوعاتی که 
بخواهد فرسایشی و انرژی بر باشد، نیستیم و اعتقاد داریم 
که رسیدن به یک توافق خوب با حفظ منافع ملی ما در 
کوتاه مدت مقدور است. وی درباره سرمایه گذاری خارجی 
در ایران، ادامه داد: ورود سرمایه گذاران از کشورهای دیگر 
نیاز به یکسری تمهیدات دارد که بخشی از آن ها نیاز به 
اصلاح زیرساخت ها دارد. امیدواریم هرچه زودتر شاهد 
ایجاد ثبات در قانون گذاری باشیم. مهاجرانی گفت: 
هیچگاه مانع ورود سرمایه گذاری کشورهای دیگر در 
داخل نبودیم اما ملزم هستیم فضا را برای شفافیت بیشتر 
باز کنیم و امیدواریم هرچه زودتر شرایط به نفع مردم 
ایجاد شود. سخنگوی دولت درباره معرفی وزیر اقتصاد 
به مجلس، اظهار کرد: به هیچ عنوان وزارت اقتصاد رها 
نیست و گزینه های زیادی برای سرپرستی وزارت اقتصاد 
بررسی شده اند. دولت سه ماه به صورت قانونی برای 
معرفی سرپرست وزارتخانه ها فرصت دارد و سرپرست 
وزارت اقتصاد نیز امور را به خوبی اداره می کند. وی 
درباره پیگیری برنامه هفتم توسعه در دولت، اظهار کرد: 
این برنامه از ابتدا، برنامه رسمی رئیس جمهوری بود و 
کنون هم در دستور کار است. دولت بدون نگاه به نتیجه  ا
کرات، روند کاری خود را ادامه می دهد و آیین نامه ها  مذا
کید می کنیم هیچ امری  را مصوب و ابلاغ می کند. ما تا
کرات گره نمی زنیم. مهاجرانی درباره دیدار با  را به مذا
مقامات سعودی در تهران، اظهار کرد: راهبرد دولت در 
ادامه تلاش هایی که دولت سیزدهم انجام داده، گسترش 
روابط با کشورهای همسایه و تعمیق روابط با کشورهایی 
است که ما قرابت فرهنگی زیادی با آن ها داریم. در این 
میان عربستان نقش ویژه ای دارد و ما نگاه راهبردی به 
عربستان داریم و بر منافع مشترک با عربستان معتقدیم. 
کرد: رابطه ایران و عربستان  سخنگوی دولت عنوان 
می تواند تاثیرات خوبی داشته باشد. اولویت سیاست 
سیاسی  روابط  تعمیق  و  توسعه  چهاردهم  خارجی 
دیپلماتیک با کشورهای منطقه و کشورهای مسلمان 
است. وی درباره سفر فرستاده ویژه پادشاه عربستان 
به ایران عنوان کرد: این سفر از جهات مختلف اهمیت 
ویژه ای برای ما دارد. فرستاده ویژه پادشاه عربستان آقای 
خالد بن سلمان حامل پیغام پادشاه عربستان بود. این 
سفر از یک سفر معمولی فراتر بود گفت وگوهای مهمی 
صورت گرفت که نشان عزم جدی و اراده  در عربستان 
برای تقویت و تعمیق همکاری ها با ایران است. مهاجرانی 
یادآور شد: این موضوع نشان می دهد مسیری که در 
راستای تثبیت اراده محکم ایران داشتیم به درستی طی 
شده و توانستیم در معادلات منطقه ای نقش مهمی را 
به درستی ایفا کنیم. دولت چهاردهم با بهره گیری از این 
ظرفیت به شدت به دنبال تقویت دیپلماسی منطقه ای و 
تعریف همکاری های جدی تر با کشورهایی مثل عربستان 
به دلیل فصل مشترک اسلامی دارد. مهاجرانی درباره 
: سیاست های  تداوم ارائه کالابرگ الکترونیکی تصریح کرر
تسکینی و به نوعی کاهش فشار اقتصادی بر مردم از 
جنس کالابرگ جزو موضوعاتی است که به هر حال با 
گونه های مختلف از قدیم امتحان شده و تاثیرش را بر 
سفره های مردم نشان داده است. اراده نظام بر این 
است که کالابرگ الکترونیکی کمافی السابق ادامه پیدا 
کند و امیدوار هستیم که محقق شود. وی درباره شایعات 
ک ایران، اظهار  پیرامون انتقال اورانیوم غنی شده از خا
داشت: برخی دیگر از موضوعات قابل گفت وگو است اما 
این موضوع از جمله مسائلی است که جزو خط قرمزهای 
جمهوری اسلامی ایران محسوب می شود. سخنگوی 
دولت درباره سازوکار دولت برای هماهنگی بهتر در زمینه 
انتشار اخبار و جلوگیری از بروز ناهماهنگی و تناقضاتی که 
کید کرد: برخی از  اخیرا در زمینه برخی اخبار پیش آمده، تا
این ناهماهنگی ها طبیعی است و باید این را بپذیریم اما 
باید بگویم که این امر کمتر شده است. دولت در شرایطی 
به سر کار آمد که نظام اداری ما هنوز کاملا هماهنگ 
نبودند. امیدوار هستیم این هماهنگی به سطح مطلوب 
برسد. ما به دنبال این هستیم که صدای واحدی از دولت 
به گوش مردم برسد که همان خدمتگزاری به مردم است.

  آرمان ملی- حمید شجاعی: کمتر از یکسال از روی 
کارآمدن دولت وفاق ملی مسعود پزشکیان می گذرد و جامعه 
همچنان منتظر تحقق وعده هایی است که رئیس جمهور 
در حوزه های مختلف به آنها داده است. وعده هایی که 
و  انجام  بر  بارها  دولتمردانش  و  رئیس جمهور  چند  هر 
کید داشته اند و از گام های برداشته شده و  تحقق آنها تا
در حال برداشته شدن می گویند. یکی از وعده هایی که از 
قضا دغدغه های بخش های مختلف جامعه بود وعده رفع 
فیلترینگ شبکه های اجتماعی بود که بسیار هم پرطرفدار 
بوده و هست. در این میان هر چند که پس از فعال و انفعالات 
صورت گرفته در شورای عالی فضای مجازی تصمیم به رفع 
فیلتر از پیام رسان واتساپ و برنامه گوگل پلی گرفته شد، 
اما پس از آن تا کنون هیچ اقدام دیگری در خصوص رفع 
فیلترینگ انجام نشده است و صرفا مسئولان مربوطه در 
دولت از پیگیری این مساله و تلاش برای رفع موانع سخن 
می گویند. تا پیش از سال جدید گفته می شد که پروژه رفع 
فیلترینگ قرار است پله پله و مرحله به  مرحله پیش برود، 
اما مشخص نیست که در حال حاضر ماجرای فیلترینگ در 
کدام پله و یا کدام مرحله قرار دارد. آنچه که مشخص است 
مساله فقط در اختیار دولت نیست که به طور مستقیم و 
راسا اقدام کند؛ بلکه این شورای عالی فضای مجازی است 
که تصمیم گیر اصلی در حوزه رفع فیلترینگ است و باید 
منتظر تصمیم گیری های لازم در این شورا باشیم. اما آنچه 
که وجه بیرونی مساله فیلترینگ را تشکیل می دهد تاثیراتی 
گر بگوییم باعث کاهش و ریزش  است که بر جامعه گذاشته و ا
سرمایه اجتماعی دولت شده سخنی به گزافه نرفته است. 
لذا دولت نیز باید برای بازیابی سرمایه اجتماعی، اعتماد 
عمومی و امید اجتماعی اقدات مثبتی را در دستور کار قرار 
دهد که شاید مهم ترین و در دسترس ترین آن بحث تلاش 
شبکه های  از  فیلترینگ  رفع  باشد.  فیلترینگ  رفع  برای 
اجتماعی نه تنها به لحاظ اجتماعی اعتماد و سرمایه مردم 
نسبت به دولت را بازمی گرداند و کسب و کارهای مردم که بر 
بستر این شبکه های فیلتر شده بوده را احیا می کند؛ بلکه 
به جهت اقتصادی نیز بسیار به نفع دولت خواهد بود و از 
هزینه های گزاف و سرسام آور و سود سرشاری که از بابت 
فروش فیلترشکن ها ایجاد می شود که طبق آمارهای ارائه 
گر  شده چیزی حدود 20 همت است جلوگیری خواهد شد. ا
تصمیم گیران در این حوزه به ویژه در شورای عالی فضای 
مجازی فقط به همین یک نکته توجه کنند و رای به رفع 
فیلترینگ شبکه های مسدود شده بدهند فاید های بسیاری 
چه به لحاظ اقتصادی و چه به لحاظ اجتماعی به جامعه و 
کشور خواهند رساند. فقط کافی است تا نگاه های متصلب و 
محدودنگر کنار گذاشته شود و بر پایه منافع ملی و مطالبات 
وعده های  مهم ترین  از  یکی  تا  شود  تصمیم گیری  مردم 

رئیس جمهور به طور کامل محقق شود. 
 سیاست شکست خورده 

 نگاهی به هرم جمعیتی و مواضع اعضای شورای عالی 
فضای مجازی نشان می دهد که دولت پزشکیان در این شورا 
در اقلیت محض قرار دارد و به همین جهت نیز نمی تواند 
آنطور که باید و می خواهد اعمال اختیار و نفوذ کرده و اراده 
گر شرایط در  خود را بر اعضای شورا غالب کند. چه اینکه شاید ا
شورای عالی فضای مجازی به نحو دیگری رقم می خورد خیلی 

پیش تر از اینها می شد انتظار رفع فیلترینگ از شبکه های 
اجتماع را کنار گشید. اما با این حال شنیده ها حکایت از آن 
دارد که شرایط به همین منوال باقی نخواهد ماند و اعضای 
شورای عالی فضای مجازی در آستانه تغییر هستند. هر چند 
که این ادعا در حد شنیده ها از برخی از اعضای این شورا است 
گر رنگ واقعیت به خود بگیرد، می تواند به نفع دولتمردان  اما ا
برای برداشتن محدودیت های شبکه های اجتماعی باشد. 
چرا که شواهد امر حکایت از آن دارد که اعضا و مخالفان رفع 
فیلترینگ در شورای عالی فضای مجازی به سدی محکم در 
مقابل پزشکیان تبدیل شدند و در میان عدم همکاری آنان با 
دولت، نبود یک قانون مشخص درباره متولی فیلترینگ و عدم 
دستور صریح رئیس جمهوری برای آن، محدودیت ها به یک 
کلاف سردرگم تبدیل شده و سرنوشت این وعده مهم هنوز 
مشخص نیست. موافقان فیلترینگ به دنبال دورزدن دولت 
هستند تا پرونده فیلترینگ همچنان پیچیده و بلاتکلیف 
بماند تا آنها نیز بتوانند از این محل منافع خاص خود را کسب 
کنند اما واقعیت این است که دیگر نه جامعه و دولت؛ بلکه 
کمیت نیز به این نتیجه رسیده است که سیاست  دیگر حا
شکست خورده فیلترینگ باید در جایی رها شود و شرایط به 
حالت عادی بازگردد و بیش از این شاهد صدمات و خسارات 

این رویه هزینه زا نباشیم. 
 گشایش های دیگر 

جدید  سال  در  فیلترینگ  رفع  درباره  ارتباطات  وزیر 
کید  اظهار داشت: ما در قالب کار کارشناسی با توجه به تأ
رئیس جمهور موضوع گام های بعدی رفع فیلترینگ را دنبال 
می کنیم. عرض کردم که امسال ان شاءا... شاهد گشایش هایی 
در این خصوص خواهیم بود. ولی عرض ما بر این است که 
وقتی می شود با نگاه کارشناسی و با نگاه علمی کار را با گفتمان 

وفاق پیش برد، نیازی به این جنگ و دعواهایی که بعضی 
اوقات دیده می شود، نیست. ستار هاشمی در خصوص 
پیشرفت های دولت الکترونیک و برنامه وزارت ارتباطات 
برای توسعه آن، گفت: در بحث دولت الکترونیک، ما معمولا بر 
اساس پنجره واحد گزارش می دهیم. ما شاهد این هستیم که 
در شش یا هفت ماه اخیر، عملا میزان کاربران ما به ۶2 میلیون 
رسیده است، در حالی که قبل از آن زیر ۵۵ میلیون کاربر بوده 
کی از این است که مراجعات به پنجره واحد  و این موضوع حا
خدمات دولت هوشمند افزایش قابل ملاحظه ای داشته 
است. وی افزود: ما به یک نکته ای به عنوان آسیب شناسی در 
بحث دولت الکترونیک رسیدیم که برای ورود، معمولا مردم 
وارد پنجره واحد می شوند تا به خدمات خود دسترسی پیدا 
کنند. برای برخی از دستگاه ها اشکالاتی وجود دارد که رفع 
این اشکالات را طراحی کردیم و ان شاءا... فکر می کنم خبرش 
را در روزهای آینده در قالب یک نشست رسانه ای با حضور 
ذی نفعان ان شاءا... به مردم اعلام خواهیم کرد. هاشمی 
کید وزارت  در رابطه با اظهارات اخیر خود مبنی بر اینکه تا
ارتباطات بر دوری از سیاست زدگی به معنای فرار از وعده 
رفع فیلترینگ نخواهد بود، عنوان کرد: نه؛ چه ارتباطی دارد. 
اصلا چنین بحثی نیست. اساسا و اصولا نگاه ما بر این است 
که گفتیم بحث های مرتبط با آثار و آسیب های محدودسازی 
را داشته ایم و این با نگاه کارشناسی هم قابل دفاع است. لذا 
کید رئیس جمهور این  ما در قالب کار کارشناسی با توجه به تأ
موضوع را دنبال می کنیم. عرض کردم که امسال ان شاءا... 
گشایش هایی در این خصوص خواهیم بود. ولی  شاهد 
عرض ما بر این است که وقتی می شود با نگاه کارشناسی و با 
نگاه علمی کار را با گفتمان وفاق پیش برد، نیازی به جنگ و 

دعواهایی که بعضی اوقات دیده می شود، نیست. 
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»آرمان ملی« فواید تحقق وعده رفع فیلترینگ رئیس جمهور را بررسی می کند

 بازیابی سرمایه اجتماعی؛ جلوگیری از هزینه های گزاف اقتصادی
کید رئیس جمهور موضوع گام های بعدی رفع فیلترینگ را دنبال می کنیم      وزیر ارتباطات: با تأ

وه سیاسی: در ادوار اخیر یکی از   آرمان ملی- گر
ع  نگرانی های دولت ها و البته شهروندان به موضو
تردد اتباع غیرمجاز در بسیاری از شهرهای ایران 
بازمی گردد. با توجه به  آمارهای منتشر شده می توانیم 
بگوییم که بیش از ۵ میلیون اتباع غیرمجاز در ایران 
مالی  شفاف  وند  ر نه تنها  که  می کنند  کار  و  زندگی 
ندارند بلکه در برخی از مواقع خطراتی را برای جامعه 
به وجود می آورند، به نوعی مهاجران غیرمجاز در کنار 
باز  را  ایران جای خود  اجتماعی  آسیب های  سایر 
کرده اند و به نظر همچنان بدون برنامه ریزی به تردد، 
 ، کشور کار ادامه می دهند. هرچند وزارت  زندگی و 
« همت را برای شناسایی و  کمر پلیس و وزارت کار »
کنون  اخراج اتباع غیرمجاز بسته اند، ولی نه تنها تا
گفته  بنابر  عملکرد چندان مثبتی نداشته اند بلکه 
افزایش  وبه  ر آنها  تعداد  مسئولان  و  کارشناسان 
است. نیروهای کار غیرمجاز در همه کشورها حضور 
دارند و آنچنان که گفته می شود یکی از خصوصیات 
توسعه یافتگی، مهاجرپذیری آن کشور و جامعه است 
به نوعی که بسیاری از کشورهای اروپایی و آمریکایی 
در دهه های اخیر با جذب نیروهای کار متخصص و 
ساده توانسته اند بازده خود را افزایش دهند، ایران اما 
نه توانسته زیرساخت های اشتغال را برای مهاجران 
آماده کند و نه برنامه ای برای ساماندهی آنها داشته 
ایرانی ها هم  برای  اشتغال  باشد. هرچند وضعیت 
شرایط مناسبی ندارد و در ادوار اخیر با قشر ثابتی 
روبه رو هستیم که همواره در بین بیکارها حضور دارند. 
در ادامه این گزارش با یکی از تحلیلگران حوزه امنیت 
ملی گفت وگویی انجام داده ایم. آصفری معتقد است 
گر قرار بر ساماندهی اتباع غیرمجاز است ابتدا باید از  ا
ورود آنها به کشور جلوگیری شود و بعد از آن بخواهیم 

داخل کشور وضعیت اتباع را بهبود دهیم. 
 مسئولیت وزیر کشور

 محمدحسن آصفری، تحلیلگر مسائل سیاسی و 
کمسیون امنیت ملی و سیاست خارجه  عضو ادوار 

کنش به اقداماتی که دولت ها برای ساماندهی  در وا
اتباع غیرمجاز در دستور کار قرار داده اند، به  خبرنگار 
»آرمان ملی« می گوید: »ساماندهی اتباع غیرمجاز 
و  بیشتر توجه شود  آن  به  باید  که  موضوعی است 
نباید به این راحتی ها از کنارش گذشت. وزارت کشور 
اقدامات خوبی را انجام داده است ولی باید هرچه 
ودتر تکلیف برخی از ناهماهنگی ها مشخص شود.  ز
کشور و نیروی انتظامی  از یک سو مجموعه وزارت 
اقدام به  خروج اتباع بیگانه می کنند ولی در همین 
موقعیت، کنسولگری های ایران در کابل، هرات و... 
روزانه 3 تا 4 هزار مجوز ورود به کشور صادر می  کنند 
که باید این وضعیت اصلاح شود. نمی شود از یک سو 
ج کنیم ولی در سوی دیگر وزارت امورخارجه  آنها را خار

در هرات و کابل برای ورورد به کشور به آنها مجوز  دهد. 
باتوجه به اینکه قانون گذار وظیفه اتباع بیگانه را به 
وزارت کشور سپرده است سایر دستگا ها هم باید به 
گر قرار است مجوزی برای ورود  این نهاد کمک کنند و ا
به کشور صادر شود مسئولیتش باید به وزارت کشور 
سپرده شود و به اتباع خارجی به خصوص افغان ها به 
این راحتی ها اجازه ورود داده نشود. امروز مشاهده 
می کنیم که وزارت آموزش  و پرورش جلوی برگزاری 
امتحانات اتباع غیرمجاز را می گیرد ولی در سوی دیگر 
کنسولگری های ما برای آنها ویزا صادر می کنند. جلوی 
این ناهماهنگی ها باید گرفته شود. همین چالش ها 
باعث می شود که برنامه ریزی ها در زمینه ساماندهی 
اتباع به خوبی انجام نشود و از سوی دیگر وزارت کار و 
کنون  شهرداری ها باید عملکرد بهتری داشته باشند ا
مهاجران غیرمجاز برای نظافت شهر مشغول هستند 
و بخشی از آنها در بازار کار حضور دارند. این موارد باید 
مدیریت شود و همه مجموعه ها چه در حوزه اشتغال 
و چه در حوزه دیگر باید با مجوز وزارت کشور باشد 
زیرا وظیفه این حوزه با آنها است.« او در همین مورد 
و با اشاره به سایر اتباعی که در ایران حضور دارند، 
می گوید: »براساس قانون مصوب شعام اتباع مجاز 
می توانند در برخی از شهرهای ایران مشغول باشند و 
زندگی کنند اما این برای همه اتباعی که داخل حضور 
دارند نیست و تنها به اتباع مجاز اختصاص دارد. در 
کشورهای دیگر چنین قوانینی وجود دارد ولی نگرانی 
ما در مورد اتباع غیرمجاز است وگرنه برای اتباع مجاز 
مانع کارکردن وجود ندارد زیرا هدف آنها از آمدن به 
وند مالی شفافی هم دارند.   کشور مشخص است و ر
ابتدا باید اتباع غیرمجاز به سرانجامی برسند و پس از 
آن می توانیم برای سایر موارد برنامه ریزی کنیم. اتباع 
کستانی بعد از افغان ها بسیار زیاد هستند که نیاز  پا
به مدیریت و برنامه ریزی دارند و بعد از آن عراقی ها 
هستند که بسیاری از آنها مجازند و در ایران تحصیل، 

زندگی و کار می کنند.«

»آرمان ملی« در گفت وگویی بررسی می کند

گرهای برخورد با   اتباع غیرمجاز   اما و ا

 روایت ابراهیم فیاض 
کرات بر جامعه  از تاثیر مذا

 امید و سرمایه اجتماعی با 
کرات به دست نمی آید مذا
کرات آماده شویم  برای بعد از مذا

خصوص  در  جامعه شناس  یک   
کرات ایران و آمریکا بر جامعه  تاثیرات مذا
مخصوصا  ایرانی  جامعه  داشت:  اظهار 
کرده  رشد  شدت  به  ایران  در  سیاست 
قبلا  نداشته ایم.  سابقه ای  چنین  است. 
کره داشته ایم، ولی همیشه به شدت  مذا
کره  مذا قبلا  حتی  است.  بوده  یکطرفه 
کره می دانیم  هم بلد نبوده ایم. الان مذا
می شویم.  متوجه  را  دیپلماسی  کاملا  و 
می خواهم بگویم هر جامعه ای نمی تواند 
که  کره ای  به این سطح برسد. مانند مذا
چین و روسیه با آمریکا می کنند، قبلا این 
مهارت را نداشته ایم. به نوشته خبرآنلاین، 
ابراهیم فیاض گفت: الان داریم مهارت پیدا 
می کنیم. در همان زمان هم با یک موازنه 
بین چین و روسیه و خودمان در سطح 
آسیا، با غرب و فعلا آمریکا مواجه می شویم. 
چنین ساختاری ایجاد شده است. بازخورد 
بود  خواهد  بالا  بسیار  اجتماع  در  آن 
و جامعه ما را به شدت رشد خواهد داد. 
ج از کشور می بینیم که به  در ایرانیان خار
که با آمریکایی ها در  این افتخار می کنند 
گر  کره می کنند. ا فضایی برابر و مثبت مذا
آمریکایی ها  نمی رسیدیم،  سطح  این  به 
کره نمی کردند و عربستان نفر دوم خود  مذا
کند.  که صحبت  ایران نمی فرستاد  به  را 
گر غیر  در سطح بزرگی رشد پیدا کرده ایم. ا
اسپنسر  می شد.  جنگ  باید  بود  این  از 
می گوید  انگلیسی  مشهور  جامعه شناس 
گر  جامعه یا نظامی یا صنعتی است. یعنی ا
ما جامعه نظامی بودیم فقط باید جنگ 
می کردیم و تنها معادله موجود، جنگ بود. 
کره می شویم که در  اما الان وارد معادله مذا
آن جنگ نیست. وی افزود: از دولت اعتدال 
کره شروع شد، بارها با اطرافیان و  که مذا
دولت به عنوان کارشناس گفته ام که نباید 
بازی های زبانی را در این موضوع فراموش 
کرد. کسی که بازی های زبانی دارد، می تواند 
کره کند و بیشتر از اینکه بخواهد هزینه  مذا
جنگ را بدهدِ، می تواند سود بدست بیاورد. 
ما سود هم به دست آورده ایم. بالاخره یا 
کره می کردیم. این استاد  باید جنگ و یا مذا
آن  که  است  درست  کرد:  بیان  دانشگاه 
زمان مهارت نداشته ایم و بازی های زبانی 
را نمی دانستیم، ولی ابتدایش است و اول 
هر کاری، یک شوک وارد است و دوره بعدی 
. دوره اول ترامپ کجا و این دوره دوم  خیر
کرده  کسی که خودش برجام را پاره  کجا؟ 
و  کنیم  کره  باید مذا الان می گوید  است، 
به نظرم  است.  جدی  آن  درمورد  خیلی 
جامعه هم به طرف این موضوع رفته است. 
قبلا گفته بودم که الان یک امر سیاسی به 
امر اجتماعی تبدیل شده است و در نتیجه 
جنگ ها دیگر وجود ندارند. فیاض افزود: 
کره در فضای جهانی  بر همین اساس، مذا
امروز خیلی مهم است. به نظرم جنگ ها بعد 
کره  از این، دیگر باید افول کند و به طرف مذا
و در فضای مشترک و مساوی اجتماعی 
پیش بروند. مبنایش هم زندگی روزمره و 
گر بخواهم دقیق تر بگویم،  اجتماعی است. ا
ح کنم. الان  باید بحث ویتگنشتاین را مطر
دو جبهه جهانی بزرگ درست شده است. 
یکی جبهه مردم و زندگی روزمره آن ها و 
دوم، جبهه سوژه گیری ها و سرمایه دارها و 

آن هایی که قدرتمند هستند.
کره مهم است  اصل مذا

 این جامعه شناس در خصوص برگزاری 
کرات و تاثیر آن بر جامعه ایران  دور از مذا
کره  کره مهم است. مذا اظهار کرد: اصل مذا
بازی زبانی است. اینکه نتیجه چه باشد، 
نتیجه  زودی  این  به  نیست  مشخص 
دهد. این خود به  خود روی روزمره جامعه 
کنید،  دقت  گر  ا می گذارد.  تاثیر  ایرانی 
مردم می گویند که دولت ایران جنگ طلب 
صلح طلبی  می خواهد  یعنی  این  نیست. 
کند و آینده را در فضای یک ارتباط جهانی 
گفتند،  که رئیس جمهور  بسازد. همانطور 
داشته  ارتباط  جهان  کل  با  می خواهیم 
است.  بحث  محل  اسرائیل  فقط  باشیم. 
کره  گر ایران حتی مذا می خواهم بگویم الان ا
کند، چین و روسیه هم هستند. در جامعه 
کره  مذا جهانی  فضای  در  اینکه  ایرانی 
می کنیم اثر دارد. پس در یک فضای جهانی 
داریم صحبت می کنیم که به شدت آرامش 
درونی می دهد. برای ورود به بسیاری از 
بازارهای جهانی باید آماده باشیم. ما قبلا 
این بازارها را نداشته ایم و یک معادله نفت و 
فروش برای واردات بود. نکته بسیار مهم در 
جامعه ایرانی این است که باید صدا و سیما 
این بعد اجتماعی موضوع را در جامعه تبیین 
کند که داریم رشد می کنیم. وی اذعان کرد: 
گر نتوانیم بعد اجتماعی و آموزش اجتماعی  ا
کنیم، مانند بحران  ح  این موضوع را مطر
بلوغ، برونزا می شود. مانند بحران بلوغی که 
گر  در یک بچه وجود دارد و بحرانی می شود، ا
اعتبارشناسی ما در یک فضای جهانی روشن 
نشود، ممکن است خودبه خود دچار بحران 
شویم. چون رشد نظامی و امنیتی ما باعث 
کرات جهانی شویم و آمریکا  شد که وارد مذا

اعتبار ما را بشناسد.


